


Proljetni broj našeg časopisa je u 
pravilu specifičan. U rukama svojih 
čitatelja – članova HUNS-a – stiže 
u drugoj polovici travnja i traje do 
srpnja. U međuvremenu se održava i 
tradicionalni izbor najboljih pojedinaca 
sezone, na kojem je uvijek mnoštvo 
gostiju iz šarolikog svijeta nogometa. 
Upravo zato nam je stalo da (i) do njih 
stignu priče o svim aktivnostima koje 
vrijedni operativci HUNS-a, na čelu 
s predsjednikom Darijem Šimićem, 
odrađuju s velikim entuzijazmom 
tijekom cijele godine.

 Hrvatska udruga “Nogometni sindikat” 
(HUNS) osnovana je 1. prosinca 
2010., s ciljem promicanja, razvitka i 
unaprjeđenja statusa igrača i drugih 
sudionika u hrvatskom nogometu.

Ulaskom u devetu godinu postojanja 
vjerujemo da ćete i kroz bilježenje 
aktivnosti u protekla tri mjeseca (od 
posljednjeg broja Nogometaša) jasno 
prepoznati da HUNS punim jedrima 
brodi na kursu svojih ciljeva. Bruxelles, 
Amsterdam, Sarajevo, Novi Sad dio su 
odredišta koje su Dario Šimić, Mario 
Jurić, Olivera Peroli Žodan, Miroslav 
Jurić i Tomislav Kasalo pohodili zbog 
značajnih sastanaka različitih institucija, 

a sve u sklopu aktivnosti koje su 
usmjerene boljitku statusa nogometaša, 
posljedično i nogometa. Operativci 
HUNS-a su travanj i svibanj posvetili i 
obilasku prvoligaških središta Hrvatske, 
u kojima su nogometaši i treneri glasali 
za najbolje aktere sezone 2018./19.
Uz najavu još jednog kampa za 
nogometaše koji nemaju ugovor, savjete 
za mentalni trening, teme ženskog 
nogometa, u ovom broju smo s velikim 
zadovoljstvom prenijeli atmosferu sa 
snimanja video materijala o prevažnoj 
temi zdravlja sportaša, odnosno najave 
Trofeja Nogometaš.

Kako je nogometna tematika, 
analitičkog tipa, jedna od značajki ovog 
časopisa, u ovom broju smo se osvrnuli 
na kvalifikacijski početak Hrvatske za 
EURO 2020. Porazom od Mađara, 
a nakon neuvjerljive partije protiv 
Azerbajdžana, Vatreni su po tradiciji ušli 
u zonu turbulentnog kvalifikacijskog 
leta. Možda prerano u odnosu na 
prošle cikluse, a možda i dobro došlo 
odmah na početku da se podigne 
razina koncentracije reprezentativnog 
tabora. Srebro i SP u Rusiji su dio slavne 
povijesti, a trenutak sadašnji je jedini 
važan (i) u nogometu. U Osijeku će 
8. lipnja Dalićeva selekcija igrati jako 

važnu utakmicu protiv Walesa, koja 
će biti poprilično komplicirana. Kako 
zbog uobičajeno kritičnog termina 
u lipnju, tako zbog tvrde i nezgodne 
reprezentacije Walesa. Pogotovo 
će rizično biti to što se utakmica 
igra skoro pa tri tjedna nakon što 
završavaju natjecanja po klupskim 
ligama. Zlatko Dalić će trebati puno 
mudrosti, i podrške igrača, da posloži 
dobru pripremu te da u Gradskom vrtu 
prezentira dobitnu natjecateljsku priču. 
Pobjeda nad Walesom bila bi sjajan 
okvir očekivano turbulentnoj postruskoj 
sezoni te jasna poruka suparnicima za 
jesenski odlučni boj za EURO.

Što se tiče klupskog dijela ključnim se 
pokazuje Dinamov uspjeh u Europi, 
odnosno zaključenje pola stoljetnog 
kompleksa neuspješnog održanja 
u proljetnom dijelu kontinentalnog 
natjecanja. Dinamov rezultat je velika 
pomoć HNL-u jer je izborio da u 
sezoni 2020./21. imamo i petog člana 
u europskim nastupima. Dakle, pola 
HNL-a će igrati u Europi. Sjajno!
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Povodom europskih izbora koji će se 
održati u svibnju ove godine, 15. 
veljače je Dario Šimić ispred 

Hrvatske udruge „Nogometni sindikat“ 
potpisao ugovor o uzajamnoj suradnji sa 
Europskim parlamentom Ureda u 
Republici Hrvatskoj. Riječ je isključivo o 
medijskoj kampanji u kojoj su sudjelovali 
članovi HUNS-a, ali i ostali hrvatski 
sportaši s ciljem poticanja što većeg broja 
građana na aktivnu i demokratsku 
participaciju na nadolazećim izborima. 

Kampanja Europski izbori 2019. za 
Europski parlament jest institucionalna, 
nestranačka i nepristrana akcija, neovisna 
od bilo koje političke stranke i ideologije. 
Hrvatska udruga „Nogometni sindikat“ 
potvrđuje ne pruža podršku ni ijednoj 
političkoj stranci i/ili kandidatu koji 
sudjeluje na izborima, niti namjerava 
kandidirati vlastite predstavnike. 

U njoj su nam se pridružili: Stipe Pletikosa, 
Aljoša Vojnović, Kristijan Bistrović, 
Filip Krovinović, Ana Kotzmuth i Igor 
Čerenšek, Vedrana Malec, Monika Conjar 
i Fatjesa Gegollaj.

Nogometni sindikat i ove će godine 
organizirati Kamp za igrače bez 
ugovora, a koji je namijenjen 

isključivo profesionalnim igračima koji su 
po završetku sezone trenutno bez kluba. 
Pridružiti se mogu i amaterski igrači pod 
uvjetom da su tijekom karijere imali 
profesionalni ugovor. 

Za one koji možda ipak nisu čuli za ovaj 
kamp, riječ je o tzv. prvoj pomoći igračima 
bez profesionalnog ugovora, a kojima 
Nogometni sindikat uz pokroviteljstvo 
FIFPro-a osigurava trenažni proces na 
prvoligaškoj razini uz sve popratne uvjete 
i to potpuno besplatno. 

To podrazumijeva osiguran smještaj i 
hranu u zagrebačkom hotelu Westin (za 
one igrače koji su iz udaljenijih mjesta), 
sportsku opremu, zatim individualne 
i grupne radionice te savjetovanja 
namijenjena osobnom razvoju igrača i 
psihološku pripremu, uz nadzor glavnog, 
pomoćnog trenera i fizioterapeute i 
kondicijske trenere.  

Tijekom deset dana koliko traje ovaj 
kamp, koji će se i ove godine održati 
na nogometnom terenu NK Kustošije, 
organizirat će se i dvije utakmice s 
prvoligaškim klubovima. 

Raduje nas da smo i u ovoj godini 
pripremili brojne novitete i uveli određene 
promjene, a sve u korist igrača koji će biti 
dio ovogodišnjeg kampa. 

54

NESTRANAČKA 
I NEPRISTRANA 

AKCIJA
UGOVORENE DVIJE UTAKMICE 

S PRVOLIGAŠIMA 

#ovajputglasam   medijska kampanja
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U 
Kući Europe u Zagrebu 15. 
veljače počelo je odbrojavanje 
– 100 je dana do europskih 

izbora. Tom je prigodom predsjednik 
HUNS-a, Dario Šimić, potpisao i 
službeno potvrdio suradnju između 
Hrvatske udruge “Nogometni sindikat” 
i Europskog parlamenta Ureda u 
Republici Hrvatskoj. Riječ je o 
nepolitičkoj Europskog parlamenta 
„Ovajputglasam.eu“, usmjerenu na 
poticanje sudjelovanja u europskim 
izborima 26. svibnja ove godine, a koju 
su odlučile podržati i brojne druge 
osobe iz javnog života.  

Europski parlament i HUNS razumiju 
da je više no ikad važno da što je 
više moguće građana participira u 
demokratskom procesu glasanjem na 
sljedećim izborima.

GlAVnI CIljeVI oVe SurAdnje Su: 
•	 podići razinu svjesnosti o europskim 

izborima 2019., kao i o važnosti 
glasanja na europskoj razini, 

•	 promovirati angažman (uključenost) 
u platformi ovajputglasam.eu

•	 postati dio zajednice građana 
uključenih u promociju participacije 
na nadolazećim izborima

•	 potaknuti izlaznost na izbore te 
pokazati odgovornost igrača za 
njihove zajednice i njihova uvjerenja.

Kampanja Europski izbori 2019. za 
Europski parlament jest institucionalna, 
nestranačka i nepristrana akcija, neovisna 
od bilo koje političke stranke i ideologije, 
a HUNS potvrđuje da ne pruža podršku 
ijednoj političkoj stranci i/ili kandidatu 
koji sudjeluje na izborima, niti namjerava 
kandidirati vlastite predstavnike, stoji u 
službenoj izjavi o suradnji. 

Profesionalni sportaši i ambasadori u 
Hrvatskoj koji su se svojim sudjelovanjem 
već pridružili ovoj kampanji su: Stipe 
Pletikosa, Aljoša Vojnović, Kristijan 
Bistrović, Vedrana Malec, Igor Čerenšek 
i Ana Kotzmuth iz Mentalnog treninga, 
Filip Krovinović i Monika Conjar. 

POTICAJ 
SUDJELOVANJA
U EURO 
IZBORIMA

URED EUROPSKOG PARLAMENTA U HRVATSKOJ I HUNS 
POTPISALI SLUŽBENU IZJAVU O SURADNJI 
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U lipnju će se u Parizu održati Kongres 
FIFA-e, na kojem će se, između 
ostalog birati i predsjednik za iduće 
četverogodišnje razdoblje. Kako niti 
jedan protukandidat Gianni Infantiniju 
nije uspio pridobiti podršku barem 5 od 
211 članice FIFA-e, što je preduvjet za 
kandidaturu, izvjesno je da će švicarski 
odvjetnik talijanskih korijena osigurati prvi 
puni mandat. gianni infantino, naime, 
došao je na čelo FiFa-e u veljači 2016. 
godine, nakon što je neslavno sa scene 
morao otići dugogodišnji šef svjetske 
kuće nogometa joseph Blatter. Ostavio 
je iza sebe mnoštvo teških afera i istraga 
zbog korupcije, a što je iznimno narušilo 
FIFA-inu vjerodostojnost u globalnoj 
percepciji. Infantino je u tri godine 
učinio mnoštvo promjena, prije svega u 
upravljanju najmasovnijom institucijom 
u svijetu. 

Za ilustraciju, Ujedinjeni narodi imaju 
193 članice, a FIFA 211. Transparentnost 
je bio prvi faktor, i najnužniji, da bi se 
počelo vraćati povjerenje u složenom 
sustavu kojim Infantino upravlja. Potom 
je hrabro odabrao putove reformi, do 
jučer nezamislivih u konzervativnom 
nogometnom svijetu. One se ne odnose 
samo u načinu vođenja FIFA-om, nego 
i u samom pitanju nogometne igre. 
Promjena okvira svjetskog prvenstva 
(povećanje sudionika), ukidanje zastarjelih 
natjecanja kao što su Kup Konfederacija 
te svjetski kup za klubove, promocija 
svjetskog prvenstva za klubove dio su tih 
prilagodbi novom vremenu.

Uz to, kako navodimo i u posebnom tekstu, 
događaju se promjene u pravilima igre, 
kako epohalne (VAR), tako i korektivnog 
tipa. u svim tim nogometnim pitanjima, 
desna ruka giannija infantina je Zvonimir 
Boban. Na stranu formalne titule, kapetan 
brončanih Vatrenih i jedan od najvećih 
nogometaša koje je Hrvatska imala, 
danas je prvi čovjek struke u FIFA-i. To je 
senzacionalan doseg za jednog hrvatskog 
sportskog djelatnika jer je u prilici 
kreirati sadašnjost odnosno budućnost 
najpopularnije igre na svijetu. Zvonimir 
Boban je samo za naš časopis prihvatio 
razgovarati o osnovnim pravcima 
dosadašnjeg rada u FIFA-i te uz osvrt na 
iduće godine pružiti okvire u kojem će se 
razvijati nogomet.

na skorašnjem Kongresu u Parizu, Gianni 
Infantino, kao jedini kandidat, dobit će 
prvi mandat na četiri godine upravljanja 
FIFA-om. Kao jedan od glavnih suradnika, 
kakvi su dojmovi o prve tri godine rada?
- Prije svega ističem kako mi želimo ići 
naprijed te je ova kompanija kompletno 
transformirana u svakom smislu; 
etičkom, sportskom, financijskom pa i 
kulturološkom. Te prave promjene su u 
tijeku u posljednje dvije godine, jer smo 
prvu potrošili na velike promjene glede 
interne kulture rada i na razna čišćenja 
čudnih ugovora, nejasnih i u neku ruku 
bolesnih odnosa, kao i na nove oblike 
kontrole troškova s jasnom vizijom 
nužnosti ulaganja da bi se kreirala dodatna 
vrijednost. Da ne dužim, po sterilnom 
korporativnom poslovanju i depolitizaciji 

ove sjajne kompanije, savjetujem 
zainteresiranima da pogledaju naša 
financijska izvješća jer temeljem istih sve 
postaje jasno. I da, nema više stavke od 
100 milijuna nepoznatih troškova. Zbog 
svega što se napravilo, to se napokon 
osjeća i u globalno javnoj percepciji. Zato 
je i logično da je Infantino jedini kandidat.

Što je bio najveći izazov u tom poslu 
sređivanja i vraćanja vjerodostojnosti?
- Najveći je izazov bio kako sve to 
iskomunicirati javnosti i kako dovesti nove 
kvalitetne ljude na pozicije onih koji nisu 
zaslužili biti dio ove organizacije.

u Vašoj eri dogodila se povijesno važna 
odluka o povećanju Svjetskog prvenstva 
na 48 sudionika o čemu ste već puno 
pričali s Infantinom. S ove distance, 
kako gledate na vrijeme promoviranja 
te odluke, prijepore te aktualno 
prihvaćanje nove formule kao nešto 
sasvim normalno?
- Od prvog smo dana bili uvjereni da je to 
pravi put. U svim tim raspravama, odnosno 
polemičkim osporavanjima proširenja 
broja sudionika, iskreno rečeno, nismo 
saznali jedan čvrsti argument protiv novog 
formata. Najuvjerljiviji je dojam kako se 
zapravo po nekoj inerciji išlo protiv FIFA-
inog stava. 

Mnogi su zanemarili činjenicu da SP ne 
igraju zemlje, već nacionalne momčadi. 
Zato ti stavovi kako će neke manje ili 
siromašnije zemlje svojim sudjelovanjem 
razvodniti kvalitetu, nije imao snagu. 

KAKO MIJENJAMO 
NOGOMET

eKSKluZIVno ZA „noGoMeTAŠ“

Predsjednik FIFA-e Gianni Infantino u lipnju će na Kongresu FIFA-e dobiti novi mandat na četiri godine. 
To dovoljno govori doživljaj članica o radu njegove administracije, a nakon teških afera kojima su 
prethodnici narušili vjerodostojnost svjetske Kuće nogometa. U novom načinu upravljanja FIFA-om 
sudjeluje i naš Zvonimir Boban, ključni Infantinov suradnik, zadužen za sva nogometna pitanja.
Promjene koje se događaju i u nogometnoj igri su epohalne.

Tih novih 16 sudionika, uvjeren sam, 
pokazat će kako ih tzv. veliki neće baš 
tako jednostavno nadjačati. Već sam 
kazao, prisjetimo se kako su Islanđani 
dobili Engleze, kako je Kostarika zagorčala 
Italiji pa ako baš želite, iako je Hrvatska već 
dugo u elitnoj skupini, naš uspjeh 1998., 
kao debitanata, a pogotovo fantastičan 
doseg iz 2018., puno toga govori u 
tom kontekstu. Manjim zemljama znači 
mnogo ta globalna afirmacija te dodatni 
motivacijski zamah za nogomet. I još 
nešto, 48 zemalja na Mundijalu znači da 
će nastupiti tek 22% članica FIFA.

Kakav je nogomet bio u svijetu prije tri 
godine, kakvo ste stanje u tom stručnom 
kontekstu zatekli?
- Suštinski je nogomet bio više manje 

isti, no nažalost otišao je Iniesta, Messi i 
Ronaldo imaju tri godine više.

Iza  vas  je  pr v i  ve l ik i  turnir  u 
organizacijskom smislu. Istovremeno je 
poseban jer je označio revolucionarni 
iskorak, uvođenje tehnologije. Iz 
današnjeg kuta kakvi su dojmovi?
- Ono u Rusiji je po mnogima najbolje 
organizirano prvenstvo svijeta ikada. Da 
bi se to izreklo moramo uzeti u obzir 
sve aspekte pa bih precizirao da je to po 
meni  najbolje organizirano SP u povijesti, 
ali nije najbolje odigrano. Nogomet je 
bio dobar, ne više od toga. Jasno, ako 
gledamo s naše hrvatske strane, bilo 
je sve fenomenalno i nezaboravno, ali 
momčadska kvaliteta je bila dosta ispod 
razine više prošlih  prvenstava. To naravno 

ne umanjuje konačnu vrijednost rezultata, 
niti našeg, niti drugih.

Znano je da ste bili najveći promotor 
VAr-a i njegova promptnog uvođenja. 
Koliko je bio težak taj put unutar 
konzervativnog nogometnog okruženja?
- Voditi taj pionirski i vizionarski projekt 

HunS 

Vaš nekadašnji suigrač iz brončane 
generacije, dario Šimić, uz Marija 
jurića pionirski  se upustio u 
stvaranje institucije koja će brinuti 
o statusu nogometaša u Hrvatskoj. 
danas je HunS čvrsta brana od 
narušavanja digniteta igračima, što 
je prije bilo uobičajeno, jer su bili 
prepušteni sami sebi?

- S Darijem me vežu i nezaboravna 
sjećanja o zajedničkim reprezentativnim 
danima i uspjesima, ali i česti razgovori 
o nogometnoj problematici. Njegov 
trud da se institucionalno definira briga 
za najvažnije ljude u nogometu, a to 
su igrači, za svaku je pohvalu. HUNS 
je danas kao organizacija dosegla 
razinu da ju se ne može izbjeći u 
promišljanju nogometnih statusa. 
Ona radi da bi poboljšala status igrača, 
da bi se ostvarivala njihova prava, a 
koja su puno puta kod nas brutalnim 
načinom bila obezvrijeđena. Taj posao 
HUNS-a nije nimalo jednostavan, 
nije javno ni popularan, ali upravo je 
zato ogroman posao koji su napravili 
te koji će i dalje raditi, još značajnije 
težine. Bio sam na dodjeli Trofeja 
Nogometaš i mogu kazati da sam se 
sjajno osjećao na manifestaciji koja 
slavi hrvatskog nogometaša i struku. 
To je dokaz brige za njih, ali i svečanost 
hrvatskog nogometa, koja je postala 
nezaobilazan dio nogometnih nam 
doživljaja te stvar prestiža.
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NOGOMETAŠI SU POSVEĆENI
I DRUŠTVENIM PROBLEMIMA

FIFPro (europska divizija) i Europski 
parlament potpisali su 12. veljače u 
Strasbourgu izjavu o strateškom 

partnerstvu s ciljem podizanja svjesnosti 
o važnosti participacije građana na 
nadolazećim europskim izborima, ali i 
izborima općenito. Samo aktivna 
uključenost građana može doprinijeti 
društveno-političkoj heterogenosti i 

toliko željenim pozitivnim promjenama. 

Kako bi podržali medijsku kampanju 
#ovajputglasam, u Strasbourgu su uz 
predsjednika Europskog parlamenta, 
Antonia Tajanija bili nazočni i Jonas 
Baer-Hoffmann, predsjednik europske 
divizije u FIFPro-u, Damiano Tommasi, 
predsjednik talijanskog nogometnog 

zajedno s ljudima kao što su: legendarni 
Pierluigi Colina, šef FIFA-inih sudaca 
Massimo Busacca i tehnički direktor 
IFAB-a David Elleray, bio je moja 
privilegija za nogometnu povijest. Da bi 
se VAR implementirao na SP-u trebalo 
je puno hrabrosti i nešto ludosti, ali i 
velika Infantinova podrška. Nju smo 
imali i to bez obzira na njegovu inicijalnu 
skepsu. Kad se sjetim da smo krenuli s 
kontejnerom i dvije ručne kamere ispred 
FIFA-ine zgrade u Zürichu, mogu reći da 
je nevjerojatno koliko i kako brzo se VAR 
udomaćio u emotivno toliko komplicirani 
nogometni svijet. Osim nogometnog 
razumijevanja, u razvoju  cijelog procesa 
i njegovom definiranju osobno mi je 
pomogao komentatorski rad na televiziji 
te veliko novinarsko iskustvo. Ono što 
je bilo očito, a mnogi nisu razmišljali o 
tome, to je da VAR ne mijenja igru, nego 
je čisti. Da ne govorimo o samoj poruci 
kojom nogomet i FIFA dobivaju potpuno 
drugačiju reputaciju, a to je da se želi raditi 
čisto i pošteno!

Protivnici tehnologije tvrde da se remeti 
tijek igre?
- Lamentacije o problemu fluidnosti 
igre su neutemeljene. Dovoljno je reći 
da na sve prekide u utakmicama ode 
prosječno 40 minuta. U čemu je problem 
ako potrošimo minutu svake tri utakmice 
na ključne odluke koje mogu promijeniti 

i sudbine, ne samo rezultat? Već bi bio 
dovoljan i taj pomak koji ukazuje, gdje 
je VAR tamo više nema pitanja ofsajda. 
Naposljetku, VAR je perfektan, ali ljudski 
je faktor ključan da takav ne bude. 
Interpretacije kod penala će uvijek biti za 
raspravu, ali prave i neupitne greške su 
99% stvar prošlosti.

nedavno su uvedena nova pravila igre, 
možete li nam izreći svoj stav o tome?

- Nova pravila smo nazvali senzibilnima jer 
bi ih svaki nogometni čovjek potpisao, a i 
reakcije su takve. Da sudac može poslati 
zamijenjenog igrača na najbližu točku izvan 
terena, da i treneri dobiju žuti karton kao 
upozorenje, a ne uvijek crveni, da se može 
igrati i u šesnaestercu kad se lopta izvodi 
s peterca, da protivnički igrači nemaju što 
raditi u živom  zidu i sl. Tko nogometno 
nastrojen može biti protiv toga?
Normalne stvari o kojima se prije nije 

razmišljalo, a koje su trošile puno 
nogometnog vremena. To je bio 
posljednji “set čišćenja”, ubuduće će fokus 
biti samo na jačanju kapetanske uloge i 
ponašanju igrača. No o tom potom. 

Bili ste profesionalni nogometaš. Kako 
danas gledate na njihov status s pozicije 
čovjeka koji to može mijenjati nabolje? 
recimo u pitanju prijelaznih rokova.
- Status nogometaša se nedvojbeno 
poboljšao, ali se pogoršala njihova 
otuđenost te medijska bl iskost i 
identifikacija s nogometnim narodom. Za 
to nisu krivi sami igrači, više je problem u 
klubovima u kojima rade nenogometni 
nego biznis ljudi. Problem je i u svakojakim 
medijima koji polupismeno urlaju da bi bili 
bitni oni, a ne nogomet. Ljetni prijelazni 
rok je predug, posudbe igrača treba bolje 
regulirati, moramo regulirati i uvesti reda u 
sustav agenata i provizija. To su ogromne 
reforme na kojima predano radimo i koje 
bi se trebale lansirati pred kraj ove godine.

Čvrst je dojam kako se nogomet elitizira 
i nekako otuđuje od masa?
- Nogomet je u procesu elitiziranja 
otkad je počeo postojati, to nije novost. 
Problem je u tome da postoji granica i 
povijest koje ne smijemo prekinuti. To bi 
značilo dominaciju biznisa na štetu samog 
nogometa i njegove esencije. Normalno 
je da je nogomet i biznis, velik i bitan, ali 
to ne može biti jedini modus vivendi. Borit 
ćemo se da ga obogaćujemo novitetima, 
ali sustav liga i prirodnog nogometnog 
razvoja mora opstati. U toj tradiciji i leži 
najveća snaga cijelog sustava za koji smo 
svi vezani, uz kojeg smo odrastali, kao što 
bi trebala i naša djeca. Nogomet je sport 
naroda i to ne smijemo zaboraviti.

Gdje po ideji ove FIFA-ine vlade ide 
svjetski nogomet. Možete li nam 
konkretno dočarati?
- Rekao sam već puno toga o FIFA-i, 
ali jednu stvar nisam i treba ju stalno 
ponavljati. Dakle, bivša FIFA je ulagala u 
četverogodišnjem ciklusu 380 milijuna 
dolara u nogomet. Ova će investirati 
milijardu i 700 milijuna dolara u razvoj 
svjetskog nogometa. Naša je trajna 
misija samo jedna, sve što se zaradi vratiti 
nogometu. To je jedini put! Zasad nam ide 
dobro, financijski smo ostvarili milijardu i 
480 milijuna dolara više nego što je bilo 
predviđeno u odnosu na staru FIFA-u. I to 
što smo je preuzeli u najgorem trenutku 
njezine povijesti.

2018.

dio ste legende hrvatskog nogometa, 
pogotovo zbog 1998. godine. Kako 
s te distance gledate na doživljaje 
2018.?

- Kako sam bio u posebnoj situaciji 
unutar 2018. godine te Svjetskog 
prvenstva, meni je prošla godina nešto 
nevjerojatno u kontekstu osobnog, 
nogometnog i institucionalnog 
doživljaja. Mislim i osjećam  ono što 
i svi, a to je da djelo Hrvatske u 2018. 
godini ostaje vječno urezano u našim 
srcima i sjećanjima. 

2018. ostaje godina ponosa jedne 
male zemlje koja je igrala finale 
koje u pravilu igraju samo najveći. 
Finale najvećeg sportskog događaja 
na svijetu. To je fantastičan doseg 
Hrvatske! Ostat će i ljepota da je 
jedan mali klinac iz nekog još manjeg 
zabačenog zaseoka postao najbolji 
igrač svijeta u toj 2018. Ostat će 
2018. godina i ona u kojoj je moj plavi 
Dinamo dosanjao proljeće. Svima 
onima koji su zaslužni za tu sveukupno 
fenomenalnu nam nogometnu 2018. 
godinu, od srca čestitam i zahvaljujem 
na tim emocijama.

FIFPro, euroPSKI PArlAMenT I HunS ProMoVIrAju nAdolAZeće euroPSKe IZBore
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sindikata i Dario Šimić, predsjednik HUNS-a.

„FIFPro Europa ne bavi  se  samo 
problemima nogometaša, već i onima koji 
često pogađaju šire društvo. Zato su igrači 
posvećeni rješavanju socijalnih nepravdi i 
borbi protiv diskriminacije u svim oblicima, 
kao i mnogim drugim pitanjima”, rekao je 
Jonas Baer-Hofmann.

Strateško partnerstvo na nacionalnoj razini 
podupire ukupno deset igračkih sindikata 
diljem Europe: AIC (Italija), VDF (Austrija), 
HUNS (Hrvatska), AFE (Španjolska), SJPF 
(Portugal), SFS (Švedska), SPINS (Slovenija), 
CAFH (Češka Republika), JPY (Finska) i 
PASP (Cipar). 

Profesionalni nogometaši, ali i ini sportaši 
diljem Europe odlučili su aktivno se 
uključiti u kampanju #ovajputglasam na 
način da kao ambasadori pozivaju građane 
na izlaznost, s time da vlastitim primjerom 
navode zašto je uistinu važno sudjelovati.  

Za nešto više od mjesec dana održat 
će se tradicionalna dodjela nagrada 
pod nazivom Trofej Nogometaš u 

organizaciji Nogometnog sindikata i 
Sportskih novosti.

Trofej Nogometaš je svojevrsna kruna 
završetku klupske sezone kojom se želi 
odati priznanje najboljima koji su to uistinu 
i zaslužili svojom igrom, angažmanom, 
radom i trudom. Najbolje aktere u 
hrvatskom nogometu biraju isključivo 
igrači Prve HNL i treneri svojim glasovima 
i prema vlastitim preferencijama. 

Ove godine bira se i najbolja igračica 
1. HNLŽ te najbolji igrač 1. HMNL. Ovaj 
događaj svake je godine isključivo 
pozitivnog karaktera uz određenu dozu 

glamura kojem doprinose i brojni uzvanici 
iz društveno-političkog, sportskog i 
javnog života, a neizostavna je podrška 
i hrvatske nogometne reprezentacije i 
izbornika. 

Leitmotiv ovogodišnje dodjele jest 
upozorenje i svojevrsni podsjetnik da 
se pretraga UZV srca mora uvrstiti kao 
obvezna pretraga svakog sistematskog 
pregleda profesionalnih sportaša. 

Jedan od važnijih planova Nogometnog 
sindikata za ovu godinu jest kupovina UZV 
aparata, a sve s ciljem daljnje prevencije 
velikog broja smrti profesionalnih sportaša 
na terenu nastalih uslijed velikih fizičkih 
napora i/ili zbog neznanja sportaša o 
postojanju određenih predispozicija i 

srčanih anomalija zbog toga što nikad 
nisu obavili ovu pretragu.  

O ovoj  su temi ,  kao i  važnost i 
ehokardiografije, iz vlastitog iskustva za 
kamere govorili: Tomo Šokota, umirovljeni 
hrvatski reprezentativac i suigrač tragično 
preminulog Mikloša Fehera u Benfici, 
Gabrijel Boban, najbolji igrač NK Osijeka u 
sezoni 2017./2018. i brat pokojnog Brune 
Bobana, Tomislav Marković, hrvatski 
gimnastički reprezentativac koji je tijekom 
treninga bio klinički mrtav 27 minuta, a 
kojeg su treneri uspjeli vratiti među žive, 
Milan Badelj, hrvatski reprezentativac i 
suigrač Davidea Astorija u Fiorentini te 
jerko leko, umirovljeni nogometaš, a 
danas trener, najbolji prijatelj i suigrač 
pokojnog Ivana Turine u Dinamu. 

PROFESIONALNIH SPORTAŠA 

KAO OBVEZNA PRETRAGA 
ULTRAZVUK SRCA

video prilog Za ovogodišnji troFej nogometaš
s naglaskom na Zdravlje sportaša
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PRAVILA NOGOMETNE IGRE DUGO SU BILA NEDODIRLJIVA TEMA. NOVA 

ADMINISTRACIJA FIFA-e, NA ČELU S GIANNIJEM INFANTINOM I DIREKTOROM 

NOGOMETA ZVONIMIROM BOBANOM, PROMIJENILA JE TU PERCEPCIJU

za bolji Nogomet
7 PRAVILA

NOVIH

Škotski grad Aberdeen svjedočio je 2. 
ožujka ove godine važnom 
nogometnom skupu. Ondje je 

održan 133. sastanak IFAB-a (International 
Football Association Board). Što je uopće 
IFAB? 

Radi se o međunarodnom nogometnom 
odboru, utemeljenom još 1886. koji drži 
jurisdikciju nad pravilima nogometne igre. 
IFAB sačinjavaju četiri Nogometna saveza 
Ujedinjenog Kraljevstva (Engleski, Škotski, 
Velški i Sjevernoirski) te predstavnici 
FIFA-e. 

Upravo  je  Sv je tska  nogometna 
organizacija stigla u Aberdeen sa svježim 
idejama kako osuvremeniti i oplemeniti 
nogometnu igru, učiniti ju atraktivnijom 
i poštenijom. Nakon svekolikog uspjeha 
što ga je na Svjetskom prvenstvu u Rusiji 
polučio VAR (Video Assistent Refree), FIFA 
je donijela novih sedam amandmana, čija 
bi primjena trebala značajno unaprijediti 
nogometnu igru.

Za hrvatski je nogomet sastanak 
IFAB-a bio posebno zanimljiv jer je na 
uvođenju novih nogometnih pravila 
svesrdno radio Zvonimir Boban, jedan od 
najbližih suradnika predsjednika Giannija 

Infantina i glavni FIFA-in operativac za 
nogometna natjecanja. Budući da se 
neka od usvojenih pravila izravno dotiču 
i sudačke tematike, u ekspertni je tim 
bio neposredno involviran i znameniti 
nogometni arbitar Pierluigi Collina. 
Boban i Collina zajedno su surađivali još 
u talijanskom Sky Sportu kada su radili 
stručnu ekspertizu Serie A.u sama pravila. 
Dolaskom Infantina za predsjednika 
FIFA-e, spomenuta je paradigma 
odbačena kao relikt prošlosti. Nogometni 
je sport doživio revolucionarne promjene. 

I poput reanimiranog organizma, stalno 
se obnavlja.

Još donedavno smatralo se nepojmljivim 
da bi sudac mogao zaustaviti utakmicu 
i pored igrališta gledati TV ne bi li donio 
pravorijek o nekoj spornoj situaciji. Sada 
su pak Boban i Collina nogometnu igru 
revidirali za sedam novih pravila, koja nam 
se čine tako logičnima i progresivnima 
da se nakon njihovog usvajanja mnogi 
razložno pitaju: zašto to već odavno nije 
promijenjeno?

Kojih je to sedam novih pravila nogometne igre?

Kod postavljanja živog zida 
igrači suparničke momčadi više 

neće imati mogućnost involviranja u 
njega. Ubuduće moraju biti odmaknuti 
najmanje jedan metar od formiranog 
živog zida. Intencija je novog pravila 
da se izbjegavaju otezanja pri 
izvođenju slobodnog udarca, koja bi 
nastala provokacijama suparničkih 
igrača uguravanjem u živi zid. 
Protivničkim će igračima i dalje ostati 
mogućnost ometanja živog zida, 
ali na mnogo sportskiji način: da se 
postave jedan metar ispred živog zida! 
Evidentno je kako uvođenjem ovog 
pravila nogometna igra dobiva na 
protočnosti (nema više krađe vremena 
i stvaranja tenzija među igračima), ali 
i efektnosti, jer će suparnički igrači 
živom zidu i vrataru smanjiti vidokrug 
uoči izvođenja slobodnog udarca!

1

 Pri vratarskom izvođenju lopte s 
linije peterca suparnički igrač više 

ne mora čekati da ista napusti kazneni 
prostor već ju može nastojati osvojiti 
neposredno nakon ispucavanja čuvara 
mreže. Novo je pravilo evidentni 
ustupak napadačkom nogometu i 
agresivnijem načinu igre. Posredno, 
dakako, i  većoj ef ikasnosti  na 
nogometnim utakmicama!  

2

Svi igrači i treneri navedeni u 
zapisniku imat će kod sudaca 

identičan tretman! Što to znači? 
Do sada su izravnim sankcijama 
bili izloženi uglavnom igrači na 
terenu. Prema novom FIFA-inom 
zakoniku, treneri i igrači na klupi bit 
će ravnopravni glede disciplinskih 
mjera nogometašima na terenu. A to 
znači da će i sudionici susreta s klupe 
dobivati žute i crvene kartone. Dakle, 
i treneri će za svoje problematično 
ponašanje i neadekvatne reakcije 
dobivat i  javne opomene pr i je 
isključenja. Collina tvrdi kako testiranja 
pokazuju da žuti kartoni imaju veliku 
učinkovitost kod ‘’pripitomljavanja’’ 
trenera. Nadajmo se da će nakon 
testiranja, opomene trenerima 
jednaku djelotvornost pokazati i u 
praksi. Također, jedan od zaključaka 
IFAB-ovog skupa u Abedreenu jest 
preporuka disciplinskim organima 
FIFA-e da jednake stegovne mjere 
primjenjuju za igrače i trenere nakon 
odigranih utakmica.

5

Svako igranje rukom iznad 
visine ramena, unutar granica 

kaznenog prostora, kažnjavat će se 
jedanaestercem! Neovisno, je li u 
reakciji igrača prepoznata namjera 
ili ne. Valja napomenuti kako je i do 
sada u većini ovakvih situacija arbitar 
najčešće pokazao prema kreču. No, to 
nije bilo – pisano pravilo već situacija 
koja je bila podložna arbitrovoj volji, 
odnosno slobodnom sudačkom 
uvjerenju. Sada je to i propisno 
regulirano, uz napomenu, kako ruka 
igrača nema što raditi iznad ramena ni 
u jednoj situaciji tijekom nogometne 
utakmice (osim u slučaju kada se 
izvodi – aut).  

3

Do sastanka u Aberdeenu pravila 
nogometne igre dopuštala su 

mogućnost da se gol – postigne 
rukom! Naime, ako je sudac procijenio 
da je igrača napucana lopta pogodila 
u ruku i odbila se u mrežu, gol bi 
bio priznat. Ubuduće takvo što neće 
biti moguće. Svako igranje rukom 
(namjerno ili ne) bit će povod sucu 
za zaustavljanjem igre. 

4

Zamjena igrača ispred četvrtog 
suca utakmice odlazi u povijest. 

Više nećemo gledati scene prigodom 
kojih igrači puževim kretnjama 
napuštaju teren dok suparnički 
navijači na tribinama kipte od nervoze 
i nezadovoljstva. Nerijetko su se i 
igrači vidjevši da će biti zamijenjeni, 
neposredno prije izlaska s terena, 
locirali na najudaljenijoj točci od 
mjesta napuštanja igrališta. Ubuduće 
će zamijenjeni nogometaš igru 
napustiti na bilo kojemu dijelu terena. 
Odnosno, sudac će ga uputiti da izađe 
s terena kod najbliže linije igrališta. 
Time bi utakmica trebala dobiti na 
dinamici. 

6

Sudac utakmice dobiva – novu 
dimenziju. Do sada je arbitar u 

igri imao tretman ‘’prostora’’ ili ‘’zraka’’. 
To je pravilo ponekad znalo imati 
tragikomične posljedice. Lopta bi se, 
naime, koji put odbila od suca i neku 
od momčadi dovela u povlaštenu 
situaciju. Teoretski, lopta se od arbitra 
mogla odbiti i završiti u mreži. Bio bi to 
regularan pogodak. S obrazloženjem 
da je sudac - ‘’zrak’’.  Toga međutim 
više neće biti. Od funkcije ‘’prostora’’ 
ili ‘’zraka’’ glavni je sudac utakmice 
evoluirao do ‘’objekta’’. U pojedinim 
situacijama – neželjenog. Naime, ako 
lopta pogodi suca i jedna momčad 
stekne obećavajuću situaciju, igra se 
prekida, a lopta vraća – na početak 
akcije, odnosno igraču koji ju je imao 
u posjedu. 

7

FIFA je godinama slovila za jednu od 
najkonzervativnijih sportskih organizacija. 
Posebice se tabu temama smatralo 
uvođenje novih tehnologija u igru ili sustav 
natjecanja, kao i zadiranje u sama pravila. 
Dolaskom Infantina za predsjednika 
FIFA-e, spomenuta je paradigma 
odbačena kao relikt prošlosti. Nogometni 
je sport doživio revolucionarne promjene. 
I poput reanimiranog organizma, stalno 
se obnavlja.

Još donedavno smatralo se nepojmljivim 
da bi sudac mogao zaustaviti utakmicu 
i pored igrališta gledati TV ne bi li donio 
pravorijek o nekoj spornoj situaciji. Sada 
su pak Boban i Collina nogometnu igru 
revidirali za sedam novih pravila, koja nam 
se čine tako logičnima i progresivnima 
da se nakon njihovog usvajanja mnogi 
razložno pitaju: zašto to već odavno nije 
promijenjeno?
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BUDIMPEŠTA
KAO JASNA OPOMENA 
ŠTO DONOSI 
DEKONCENTRACIJA

17

IDENTIFICIRATI ZAJEDNIČKE 
IZAZOVE SINDIKATA

Mario Jurić nazočio
Svjetskoj konferenciji
o profesionalnom 
razvoju igrača

HRVATSKA JE NEOČEKIVANO NEUSPJEŠNO KRENULA U KVALIFIKACIJE ZA EURO 
I VEć U DRUGOJ UTAKMICI DOŽIVJELA PORAZ 

DVODNEVNA RADIONICA FIFPRO-a U AMSTERDAMU

Nekako s proljeća (21. ožujka) 
započeo je novi kvalifikacijski 
ciklus. U borbu za nastup na 

Europskom prvenstvu (koje će se 
dogodine odigravati u 12 država) krenulo 
je 55 članica UEFA-e, razvrstanih u 10 
kvalifikacijskih skupina. Na temelju starih 
zasluga i aktualnog rejtinga, Hrvatska je 
izborila status nositelja, a voljom ždrijeba 
nalazi se u skupini E, zajedno s Walesom, 
Slovačkom, Mađarskom i Azerbajdžanom. 
Svekoliki je dojam kako hrvatska 
reprezentacija (kao aktualni svjetski 
doprvak) nikada nije bila veći favorit 

uoči izlučnog natjecanja. Bila bi doista 
prvorazredna senzacija kada hrvatska 
momčad u ovom okruženju ne bi ostvarila 
plasman na jednu od prve dvije pozicije 
u skupini. Ili barem na treću, koja bi ju 
odvela u dodatne kvalifikacije. 

Mada objektivno, Hrvatska više nema 
kvalitativnu razinu momčadi kakvom je 
2018. stigla do finala Svjetskog prvenstva 
u Rusiji. Već za susret s Azerbajdžanom 
na startu kvalifikacija izbornik Zlatko Dalić 
nije imao na dispoziciji desetoricu ‘’Rusa’’: 
Subašić, ćorluka i Mandžukić svojevoljno 

su se razdužili s reprezentacijom, N. 
Kalinić se razišao s izbornikom, Vrsaljko, 
Strinić, Pivarić, Pjaca i Jedvaj izostali su 
zbog ozljeda, a Lovren poradi suspenzije!
Hrvatski se izbornik uoči utakmice 
odrekao opravdanja i alibija. Iskreno, 
protiv Azerbajdžana ih nije niti mogao 
dobiti. Radi se o reprezentaciji, koja je 
pri dnu kvalitete europskog nogometa. 
Najveća zvijezda azerske momčadi 
izvjesni je Brazilac Richard Almeida 
(naturaliziran prije nepune dvije godine). 
Njegova aproksimativna vrijednost na 
Transfermarktu iznosi 1,5 milijuna eura. 

U sjedištu FIFPro-a u Nizozemskoj, 19. i 20. 
veljače održana je interaktivna radionica 
za predstavnike nogometnih sindikata na 
kojoj su sudjelovali i predstavnici HUNS-a: 
Olivera Peroli Žodan i Miroslav Jurić. 

Cilj ove dvodnevne radionice jest izgraditi 
mrežu sindikata kao predstavnika igrača 
koji će biti spremni za sve izazove u 
budućnosti. Upravo iz tog razloga je važno 
identificirati zajedničke izazove s kojima 
se svakodnevno susreću nogometni 
sindikati u profesionalnoj nogometnoj 
industriji, a koja se ubrzano razvija te 
iznjedriti načine njihova rješavanja na 
nacionalnoj i europskoj razini.

Predstavnici sindikata tako su predstavili 
svoje glavne prioritete i ključne izazove, 
a između ostalog, govorilo se i o: 
•	 načinu izgradnje što naprednijih 

sindikata igrača u budućnosti,
•	 prioritetima i izazovima sindikata 

igrača današnjice,
•	 načinu povećanja aktivnosti na razini 

EU za podršku sindikatima te
•	 stanju u industriji i utjecaju na igrače.

U Amsterdamu je od 2. do 4. travnja 
održana konferencija čiji je domaćin bio 
FIFPro, a ispred Nogometnog sindikata, 
nazočan je bio glavni tajnik Mario Jurić. 
Organizacija je bila u rukama globalnog 
udruženja World Players Association 
koje je osnovano s ciljem promocije 
dostojanstva igrača i humanosti u 
sportu. Konferencija je okupila i sindikate 
članove FIFPro-a, odnosno, preko 100 
sudionika, 44 zemlje, a misija je samo 
jedna: “Prepare, empower, support”, (u 
prijevodu Pripremi, osnaži, podrži).

S ciljem poboljšanja karijere i života 
nogometaša nakon aktivnog bavljenja 
sportom, FIFPro je počeo provoditi razne 
ankete među igračima, sindikatima i 
udrugama kako bi došao do podataka 
potrebnih za bolje razumijevanje 
višestrukih posljedica na profesionalnu 
sportsku karijeru i kako bi se u skladu s 
istima, mogli poduzeti potrebni koraci.
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U hrvatskoj reprezentaciji toliko vrijedi 
treći vratar – Simon Sluga. A procijenjena 
vrijednost cijele momčadi Azerbajdžana 
jedva premašuje tržišnu cijenu – Josipa 
Brekala!

Nogometni život ponekad piše posve 
bizarne priče. Jedna od njih je i ona o 
izborničkom prvijencu Nikole Jurčevića. 
Rođeni Zagrepčanin, bio je igrač i trener 
Dinama. Također i hrvatski reprezentativac 
te pomoćnik izbornika Slavena Bilića. A 
onda je i sam postao izbornik pa je dobio 
priliku debitirati u Maksimiru – protiv 
Hrvatske! 

Jurčević je reprezentaciju Azerbajdžana 
preuzeo sredinom veljače. I uoči 
svog izborničkog debija zatekao se u 
paradoksalnoj situaciji: bolje je poznavao 
protivničku od vlastite momčadi!
Ogled nositelja i najslabije momčadi u 
skupini proizveo je poprilično zanimanje 
domaćih navijača. Organizator susreta 
Hrvatske i Azerbajdžana obznanio 
je s lužbeni  podatak:  brojači  na 
maksimirskom stadionu propustili su 
23.146 osoba. Zabilježen je interes gotovo 
kao na ‘’ozbiljnim utakmicama’’.
Mada svaka utakmica može postati 
ozbiljna ako se shvati – neozbiljno. Na taj 
su nogometni aksiom viceprvake svijeta 
podsjetili anonimci iz Azerbajdžana, koji su 
usred Maksimira poveli golom izvjesnog 
Šejdajeva. Uz povremene natruhe igre, 
hrvatska je momčad izjednačila potkraj 
prvog poluvremena. Učinio je to Borna 
Barišić. Bivši se kapetan Osijeka, a danas 
lijevi bek Glasgow Rangersa, slučajno 

zatekao pred vratima azerbajdžanske 
momčadi i loptu ugurao u suparničku 
mrežu. 

S pogledom iz novinarske lože obično nije 
neka sreća analizirati utakmicu između 
4. i 108. reprezentacije svijeta. Ipak, dva 
su detalja privukla pozornost dežurnih 
kroničara: debi napadača Brune Petkovića 
i iznalaženje rješenja za desni bok, u pojavi 
– Josipa Brekala. 

Inauguracija Petkovića u središnjeg 
napadača hrvatske momčadi ne 
predstavlja iznenađenje (mada je 
centarfora Dinama izbornik Dalić 
pozvao tek naknadno). Nestankom 
Marija Mandžukića i Nikole Kalinića, 
stručni stožer hrvatske reprezentacije nije 
pronašao igrače srodnog profila (Santini i 
Livaja očigledno nisu udovoljili kriterijima). 
Prvijenac Petkovića ostao je međutim u 
zaleđu loše izvedbe cijele momčadi. Imao 
je priliku u 69. minuti iz gužve preokrenuti 
rezultat, ali je umjesto mreže pogodio – 
Kramarića? Neposredno potom, Petković 
je zamijenjen.

MuKA S AZerBAjdŽAnoM 
A deset minuta nakon što je ‘’obranio’’ 
suparnička vrata Kramarić je vještom 
bravurom u gostujućem šesnaestercu 
izigrao protivničku obranu i uveo Hrvatsku 
u novi kvalifikacijski ciklus – pobjedom. 
Tako je priča o novom centarforu 
završila – u ladici. Kao i ona o desnom 
beku. Odnosno, ambicioznom pokušaju 
hrvatskog stožera da u dva dana pronađe 
alternaciju za ozlijeđenog Vrsaljka. 

Praktički, Dalić je imao na raspolaganju 
samo dva treninga za metamorfozu 
Josipa Brekala iz krilnog napadača u 
braniča. Izbornik je smatrao dobrim 
uvodom što je Brekalu vijest o promjeni 
pozicije priopćio mjesec dana unaprijed.
Nije to prvi puta da se hrvatski izbornik 
suočio s problemom stvaranja beka ni 
iz čega. U susretu Lige nacija u Elcheu, 
protiv Španjolske, ozlijeđenog je Vrsaljka 
već u 25. minuti utakmice zamijenio 
Marko Rog. Teško je međutim suditi o 
učincima spomenutog ‘’projekta’’ kada 
se sustav igre hrvatske momčadi posve 
urušio. Španjolci su tu večer uništili sve 
nogometne postavke hrvatske momčadi. 
Poraz – 0:6 (najveći u povijesti), sugerira 
upravo to.  

Utakmica s Azerbajdžanom ponudila je 
priliku za novi eksperiment. Nakon 90 
maksimirskih minuta ostalo je nejasno 
– jesmo li dobili desnog beka ili ne? Još 
je veću dubiozu izazvao Dalić svojim 
očitovanjem. Pohvalno se izrazio o igri 
Brekala, ali ga je tri dana kasnije izostavio 
iz (početnog) sastava.
Tako se iznova revitalizirala priča o 
neimanju desnog beka. Praktički, jedini 
desni bek u hrvatskoj reprezentaciji, Šime 
Vrsaljko 13. veljače je operiran. U Belgiji 
mu je obavljena kirurška rekonstrukcija 
ligamenata lijevog koljena. Slijedi mu 
dugotrajna (desetomjesečna) faza 
rehabilitacije. Vrsaljko je izgubljen za 
hrvatsku reprezentaciju kroz cijelo 
kvalifikacijsko razdoblje. 

Zbog gubitka Vrsaljka, u medijima je krenula 

kampanja za povratkom 37-godišnjeg 
Darija Srne. No, sve spekulacije oko te 
opcije otklonio je izbornik Dalić.

A zamisao o transformaciji napadača u beka 
nije niti nova niti originalna. U hrvatskoj ju 
je reprezentaciji (kao avangardno rješenje) 
maksimalno rabio ćiro Blažević. Već od 
inauguracijskog susreta – u Valenciji 
(1994.), protiv Španjolske (kada je zaigrao 
Janko Janković), on je za desni bok tražio 
brze i motorički dominantne igrače ne 
bi li postigao simetriju igre. Po lijevoj je 
strani, naime, ordinirao Robert Jarni (i 
on je karijeru započeo kao lijevo krilni 
napadač). U sustavu igre 3-5-2, koji je 
Blažević preferirao, bočni nogometaši 
ionako nisu bili klasični bekovi nego više 
vezni igrači.  

U prvim kvalifikacijama za Euro 1996. po 
desnoj su se strani smjenjivali (uglavnom) 
napadači – Dževad Turković i Nikola 
Jurčević. Potom je ćiro ‘’izmislio’’ Marija 
Stanića i tvrdio da je on najbolje rješenje za 
desni bok. Od napadača koji su participirali 
na spomenutoj poziciji još smo konstatirali 
Ivicu Mornara. Pa, čak i Silvija Marića. On 
se pojavio kao desni bek na Svjetskom 
prvenstvu 1998. u Francuskoj, u susretu 
protiv Argentine. S obzirom na napadački 
trend ponekad bi se doimalo čudnim 
kada bi Blažević kritično mjesto popunio 
nekim defenzivcem (Pavličić ili Šimić), 
odnosno veznim igračem (Mladenović, 
Šarić, Rukavina). 

Nakon što je ‘’vječiti izbornik’’ naprasno 
napustio reprezentaciju, promijenio 
se sustav igre (obrana se definirala s 
četvoricom u liniji), a s njim i problematična 
pozicija desnog beka. Na prijateljskoj 
utakmici u Temišvaru 2002. protiv 
Rumunjske, za hrvatsku je reprezentaciju 
debitirao Darijo Srna. A pozicija desnog 
beka od neuralgične točke postala je 
najpostojanijom u reprezentaciji. Srna 
je trajao 14 godina, odigrao rekordnih 
134 susreta i zabio 22 gola. Dostojnog je 
nasljednika dobio u Vrsaljku. Ali, nakon 
ozljede igrača madridskog Atletica 
(na posudbi u Interu), izbornik Dalić 
je konstatirao kako za Vrsaljka nema 
adekvatne alternacije. Odnosno da će 
se pozicija desnog beka popunjavati po 
potrebi – ovisno o načinu igre i snazi 
suparnika.  

ZAMKA u ŠArMAnTnj BudIMPeŠTI
Dan nakon maksimirske utakmice s 
Azerbajdžanom, hrvatska se nogometna 

reprezentacija zaputila – u Mađarsku. 
Prema podacima Svjetske zdravstvene 
organizacije (WHO) Mađarska je u 
europskom vrhu po stopi samoubojstava. 
S 19,1 suicida na 100.000 stanovnika, naši 
sjeverni susjedi, drže visoko treće mjesto 
(iza Litve i Rusije) na toj turobnoj listi. 
Postoje sociološke disertacije koje ukazuju 
da stopu samoubojstava u Mađara potiče 
depresivnost uslijed života u nizini. 

No, nogometni navijači, skloni crnom 
humoru, imaju svoje objašnjenje ovog 
društvenog fenomena. Oni tvrde da 
Mađari padaju u depresivna stanja 
gledajući vlastiti nogomet. A najteže ga 
proživljavaju oni koji današnje igrače 
uspoređuju s legendarnim generacijama 
mađarskih nogometaša iz prve polovice 
20. stoljeća.

Ci je l i  se nogometni  sv i jet  div io 
reprezentaciji koja je nanizala 33 
utakmice bez poraza (izgubila je 2:3, tek 
u finalu Svjetskog prvenstva 1954, od SR 
Njemačke) i ušla u legendu kao – ‘’laka 
konjica’’, momčad koju mnogi analitičari 
i danas smatraju najboljom u povijesti 
nogometne igre. 

Današnji nogometni konzumenti teško 
mogu povjerovati da je Mađarska 
nekoć bila dominantna svjetska velesila. 
Prokletstvo je ‘’lake konjice’’ što nije živjela 
u vrijeme društvenih mreža i internetskih 
platformi. Ali, ako je vjerovati usmenoj 
predaji i sačuvanim mitovima, Ferenc 
Puskas bi danas imao karizmu Messija ili 
Ronalda. Golovi Sandora Kocsisa glavom 
s 15-ak metara vjerojatno bi ‘’srušili’’ 
YouTube. Jozsef Bozsik bi možda igrao 
u madridskom Realu (umjesto Kroosa), a 
Nandor Hidegkuti bi mogao birati između 
ponuda Manchester Uniteda i Liverpoola. 
A onda se usred Budimpešte pojavila 
Hrvatska, reprezentacija koja se prošlog 
ljeta na Svjetskom prvenstvu u Rusiji 
načas približila legendi o ‘’lakoj konjici’’, 
momčad za koju je  15. srpnja 2018. 
navijalo vjerojatno 90% ljudi na kugli 
zemaljskoj. Nije stoga nikakvo čudo da 
su ulaznice za susret na Groupama Areni 
ulaznice razgrabljene za nekoliko sati.

Hrvatskim je navijačima odlazak u 
Mađarsku imao biti ugodnim izletom. 
Jer, Budimpešta je zanimljiv i funkcionalan 
grad: ima najstariji metro u Europi, najveći 
parlament (u smislu građevine) na svijetu, 
oko 700 noćnih lokala sa živom glazbom, 
kafić u kojemu vas poslužuju roboti (mada 

Hrvati, kao poznati tradicionalisti, više 
preferiraju Mađarice).

Sve je ukazivalo na dobar provod. U priču se 
uklopilo i vodstvo hrvatske reprezentacije 
(Rebić) u 13. minuti utakmice. No, kako 
je vrijeme odmicalo tako se fabula o 
hrvatskoj ‘’lakoj konjici’’ doimala sve 
nezgrapnijom. Posebice nakon preokreta 
Mađara u nastavku utakmice (2:1). Pritisak 
hrvatskih nogometaša u finišu susreta 
djelovao je smušeno i bezidejno. Uzalud je 
1.300 hrvatskih navijača očekivalo epilog 
viđen u američkim vesternima, kada u 
posljednji čas stiže konjica i spašava – 
koga već mora spasiti. Nažalost, te večeri 
konjica nije stigla. Svjetski su mediji objavili 
senzacionalnu vijest: viceprvak svijeta pao 
je u dvoboju s protivnikom iz četvrtog 
razreda europskog nogometa!

MAnjAK KonCenTrACIje 
Možda će se to nekomu učinit i 
nebitnim. Trivijalnim čak. No, bilo je 
zanimljivo promatrati igrače dok su 
pod poluvremenom budimpeštanske 
utakmice izlazili na teren. Mađari su istrčali 
iz svlačionice nakon deset minuta stanke. 
Izašli su svi zajedno. U njihovim se očima 
očitovala gladijatorska odlučnost. Kao da 
im od borbe u preostalih 45 minuta ovisi 
život.

Hrvatski su nogometaši izašli na teren 
neposredno prije sudaca, razasuti po 
dvojica ili pojedinačno. Djelovali su 
poprilično ležerno. 

Izbornik Dalić u ispovijedi je nakon poraza 
kazao kako preuzima odgovornost za 
‘’mučenje’’ na startu kvalifikacija. I obećao 
da će problem promptno riješiti – na svoj 
način. 

Dalić evidentno ima problem narušene 
stege unutar skupine koju (pred)vodi. 
Ali i hendikep kvalitetnih rješenja u 
defenzivnom segmentu (koji je hrvatsku 
momčad primarno i doveo do finala 
Svjetskog prvenstva). Hrvatski izbornik 
ima upitan status prvog vratara, feleričnu 
situaciju na bekovskim pozicijama i samo 
jednog ‘’ruskog’’ stopera (Vida).

A već u lipnju Hrvatska igra kvalifikacijsku 
utakmicu s Walesom u Osijeku, i to 
u terminu koji tradicionalno ne paše 
Vatrenima. Pogotovo će nezgodno biti 
ovaj put jer se utakmica igra gotovo 
tri tjedna nakon završetka klupskih 
natjecanja. 
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o ZonI ili FloW-u imali ste prilike čuti 
puno puta u sportu. Bilo da vam je netko 
pričao o tome ili ste ju sami iskusili, ZONA 
je onaj osjećaj zbog kojeg ljudi opstaju 
toliko dugo u bilo kojoj aktivnosti. To je 
ono kad ste se osjećali kao da vam sve 
ide od ruke, kao da sve odrađujete s 
lakoćom, a vrijeme je proteklo da to niste 
ni primijetili. ZONA je stanje uma u kojem 
smo najbolji što možemo biti u danom 
trenutku.

Postoji krivo uvjerenje da se ZONA 
isključivo događa po slučaju i da ju je 
nemoguće stvoriti namjerno, no mi smo 
kroz naš rad s nogometašima višestruko 
dokazali suprotno. ZONA se može trenirati, 
kao i svaki drugi mentalni aspekt vezan uz 
nogometnu igru.

Pet je sastavnica važno kako biste povećali 
vjerojatnost ulaska u ZONU:

1. MOTIVAcIJA: nije nam uvijek jasno 
otkud dolazi ili zašto je nema. Praksa je 
dokazala da je angažman ono što prethodi 
motivaciji i ako nje nema, možete se uvijek 
osloniti na njega. Primjer - nije vaš dan, 
osjećate se kao da vam ništa ne ide od 
ruke. To je prilika za povećanje truda 
oko svih zadataka koje imate na treningu 
i prilika za to da date sve od sebe, iako 
vam nije “od volje”. Povećajte trud i nakon 
takvog treninga osjećat ćete se motivirano 
i zadovoljno jer ste iskoristili dan na najbolji 
mogući način. Izostanak motivacije ne 
mora biti razlog za smanjenje angažmana!

2. MIR: pritom ne mislimo na opuštenost 
nego na optimalnu razinu pobuđenosti. 
Ako u trening ulazite optimalno pobuđeni 
ili “nabrijani“, fokus će vam biti bolji, 
a zadatke ćete odrađivati preciznije i 
točnije. Niska razina pobuđenosti raspršit 
će vaš fokus, a previsoka će vas učiniti 
nervoznim. Pronađite svoju optimalnu 
razinu i pokušavajte ju održati tijekom 
cijelog treninga!

3. FOKUS: kad kažemo da nismo fokusirani, 
to je uistinu netočno jer uvijek smo na 
nešto fokusirani, no to ne mora uvijek biti 
korisno za nas. Ako smo usmjereni na ono 
što radimo u tom trenutku, povećavamo 
vjerojatnost ulaska i ostanka u ZONI. Fokus 
na pokret ono je što želite na treningu 
kako biste kvalitetnije uvježbavali bilo koji 
tehnički ili taktički element!

4. SAMOPOUZDANJE: bez obzira na 
trud i kontrolu fokusa i pobuđenosti, teško 
ćemo uživati u aktivnosti i ostvariti ulazak u 
ZONU ako ne vjerujemo u sebe. Neki kažu 
da se vjera gradi i da je za nju potrebno 
vidjeti rezultat. To baš i nema smisla jer 
vjera je stvar vlastitog izbora i svatko ima 
pravo odabrati vjeru u bilo što, pa tako i u 
samog sebe. Ako odaberete vjeru, to ne 
znači da će vam stvari dolaziti same od 
sebe. To samo znači da će vaša ulaganja 
u budućnosti biti u skladu s vašom vjerom. 
Samo se prisjetite da ima jako puno onih 
koji vjeruju u sebe iako se vama čini da ne 
bi trebali. Zato odaberite vjeru umjesto da 
čekate dokaze.

5. BEZBRIžNOST: slažemo se, teško je 
biti bezbrižan oko stvari do kojih nam je 
stalo. Zato promijenimo pogled na brigu. 
Briga je misao vezana za nepovoljnu 
budućnost koja nam se neprekidno vraća 
i narušava fokus i emotivno stanje. Briga je 
nepotrebna na treningu zato što ne vodi 
akciji, ne vodi ničemu, osim dodatnoj brizi. 
Ako umjesto brige odaberemo skrb, onda 
nam je uistinu stalo do toga da budemo 
najbolja verzija sebe. Skrb zove na akciju! 
Također, KTJ stav: sportski stav je nešto 
što se (nažalost) često podrazumijeva 
i nešto što (opet nažalost), često 
zaboravimo a usko je povezano s našim 
osjećajem bezbrižnosti. Ako previše pažnje 
usmjeravamo na nepovoljne okolnosti 
koje dolaze izvana - loš teren, kišu ili 
mišljenje drugih, ako brinemo o prošlosti 
i budućnosti, mi narušavamo svoj mir, 
fokus ali i smanjujemo ono što uistinu 
imamo pod kontrolom, a to smo mi sami. 
Razmislite što bi mogla značiti kratica “KTJ” 
i sjetite je se ponekad!

Ako ste angažirani, mirni, fokusirani na 
trenutak i pokret, skrbite i poduzimate 
nešto po tom pitanju te ako imate pravi 
KTJ stav, imate šansu ući u ZONU i odraditi 
najbolji trening ikad. Kad spojite većinu 
takvih treninga, vi ste ispred svih ostalih koji 
su si dozvolili odraditi trening van ZONE, 
vi ste taj dan napredovali najviše što je bilo 
moguće, a za to se isplati uložiti u mentalni 
aspekt igre, ne samo onaj tjelesni.

ana kotzmuth, prof. psih.
i igor Čerenšek, mag.psych.

Tijekom veljače ove godine, zabilježen je 
velik broj prijava profesionalnih sportaša 
za upise na FIFPro Online Academy. Upisi 
za akademsku godinu 2019./2020. završili 
su 15. ožujka, a rezultati, kao i točan broj 
kandidata s pravom upisa, bit će poznati 
sredinom srpnja. 

Studij traje tri i pol godine, a studijski 
programi koje profesionalni sportaši 
(ne samo nogometaši) mogu upisati 
su: Service, hospitality and tourism 
management (u trajanju od dvije godine) 
te Sports management (u trajanju od 
godinu i pol). Da biste aplicirali za upis, 
ključni je preduvjet napredno poznavanje 
engleskog jezika, s obzirom da se studij 
održava na engleskom jeziku, kao i sva 

komunikacija s predavačima i profesorima. 
Ukupna školarina za UCN iznosi 600 eura, 
s tim da će svakom igraču, pod uvjetom da 
uspješno položi prvi semestar, biti vraćeno 
300 eura. Na taj se način nastoji privući 
samo zainteresirane i dovoljno motivirane 
kandidate koji zaista žele studirati.

Nikad nije kasno za obrazovanje, stoga 
ako razmišljate o drugoj karijeri i boljoj 
budućnosti, slobodno kontaktirajte 
Lorenu Deverić, odgovornu osobu 
u Nogometnom sindikatu, koja je 
na raspolaganju svim sadašnjim, kao 
i budućim studentima s korisnim 
informacijama i savjetima. Kontaktirati 
ju možete putem elektronske pošte na 
administrator@huns.hr. 

S ponosom možemo reći da su ove 
godine na prestižnom uCn studiju u 
danskoj, diplomirala tri studenta iz 
Hrvatske: Matej Mlakić, Filip Borak i 
dino Kresinger koji su zasluženo dobili 
BA (Bachelor degree) iz Sportskog 
menadžmenta!  

U ponedjeljak, 25. veljače u Bruxellesu 
je održan sastanak radne skupine za 
profesionalni nogomet, a ispred Hrvatske 
udruge “Nogometni sindikat” sastanku je 
nazočio odvjetnik Tomislav Kasalo. 

“Glavne teme sastanka bile su: novi 

autonomni ugovor, zaštita maloljetnika 
te briga za zdravlje i sigurnost igrača, a s 
obzirom da na sastanku još nije postignut 
sporazum između dionika Socijalnog 
dijaloga, zaključeno je da će se nastaviti 
s daljnjim pregovorima”, istaknuo je 
Tomislav.

KAKO UĆI U STANJE
MENTALNI TRENING - 5 aspekata zone ili što je to FLOW?

ZA PRUžITI NAJBOLJE
OD SEBE

ZA OBRAZOVANJE NIKAD NIJE KASNO

JOŠ NEMA SPORAZUMA OKO 
NOVOG AUTONOMNOG UGOVORA 

Djelatnici Nogometnog sindikata 
priključili su se inicijativi sakupljanja starog 
papira i plastičnih čepova te ih donirali 
udruzi Stari papir za novi osmije, koja 
pomaže obiteljima s djecom s posebnim 
potrebama ili teškim bolestima te onima 
slabijeg imovinskog stanja. 

Prikupljeni čepovi potom se doniraju 
Udruzi oboljelih od leukemije i limfoma 
Hrvatske. Cilj projekta je da se reciklažom 
sakupljenih čepova sufinancira kupovina 
skupih lijekova za liječenje članova 
Udruge oboljelih. 

Pozivamo i vas da se priključite i da 
zajedno pomognemo onima kojima je 
pomoć najpotrebnija! 

HUNS DONIRAO STARI PAPIR I 
PLASTIčNE čEPOVE ZA POMOĆ 
POTREBITIMA

VELIK INTERES SPORTAŠA ZA PRIJAVE NA UCN 2019.

SASTANAK RADNE SKUPINE ZA PROFESIONALNI NOGOMET
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DRUGOLIGAŠI I 
TREĆELIGAŠI
PROTIV PRVOLIGAŠA
U DRUGOJ LIGI

Hoće li Dinamo, Osijek i Hajduk, 
odnosno njihove B momčadi 
ispasti iz Druge lige? Ovo 

intrigantno pitanje pojavilo se u hrvatskim 
medijima početkom veljače. Njegova se 
intrigantnost očituje ponajprije u spoznaji 
da se ne radi o sportskom već 
organizacijskom kontekstu nogometne 
problematike. Dinamo, Osijek i Hajduk 
drugoligaško bi natjecanje trebali napustiti 
a d m i n i s t r a t i v n i m  p u t e m .  I l i 
pojednostavljeno – bili bi udaljeni iz 
Druge HNL!

Glas protiv vodećih hrvatskih klubova koji 

su svoje B momčadi parkirali u drugom 
rangu natjecanja prvi se puta (službeno) 
čuo na plenarnoj sjednici klubova Druge 
HNL. Ista je održana u prostorijama 
Nogometne akademije HNS-a u 
Sesvetama. U zapisnik drugoligaškog 
skupa upisan je heretički prijedlog da se 
spomenuti klubovi proslijede u niži rang 
natjecanja? 

Sastanak u Sesvetama nije promaknuo 
čelnicima HNS-a. Raspravi je uživo 
nazočio sveprisutni Zorislav Srebrić. 
Danas u funkciji savjetnika predsjednika 
HNS-a, Davora Šukera. 

- Čestitam – bila je jedina reakcija Zorislava 
Srebrića na upit – što misli o prijedlogu 
izrečenom na plenumu drugoligaških 
klubova. Dugogodišnji tajnik HNS-a i 
spiritus movens nogometne organizacije 
nije ostao zatečen novinarskim upitom. 
Kao niti bogohulnom idejom proizašlom 
iz drugoligaških glava. Konačno, 
demokracija podrazumijeva pluralizam 
mišljenja. 
Dakako, nakon svega izrečenog u 
Sesvetama nameće se dilema: gdje je 
uporište u revolucionarnoj ideji da se B 
momčadi najutjecajnijih hrvatskih klubova 
izopće iz drugoligaške konkurencije? 

Nositelji prijedloga pozivali su se na 
zbilju nekih drugih europskih sustava, 
poput španjolskog, gdje vodeći klubovi 
(Barcelona, Real i Atletico) svoje B 
momčadi mogu imati tek u trećem rangu 
natjecanja (Segunda Division). 

Svi prijedlozi, sugestije i zaključci, 
verificirani na plenarnoj sjednici klubova 
Druge HNL proslijeđeni su Izvršnom 
odboru HNS-a.
Usput, drugoligaške zamisli o eliminaciji 
Dinama, Hajduka i Osijeka iz ‘’njihovog’’ 
natjecanja dobile su (ne)očekivane 
saveznike. Koaliciji protiv prvoligaša 

pridružili su se i neki trećeligaši, pod 
egidom: oni zauzimaju naša mjesta u 
Drugoj HNL!

No, izbacivanje alternativnih momčadi 
‘’utjecajnih uglednika’’ iz drugoligaške 
konkurencije podržavaju i neki prvoligaši. 
Iz vrlo prozaičnih razloga. O kojima je 
progovorio direktor NK Intera, Branko 
Laljak:
- Pokušavao sam dva mjeseca dobiti neke 
igrače iz Dinama, Hajduka i Osijeka, koji 
igraju u B momčadima. Nisam uspio. Oni 
radije ostaju u matičnim klubovima i igraju 
u Drugoj ligi. Vjeruju da će prije izboriti 
povratak u svlačionicu prve momčadi 
kroz drugoligašku konkurenciju nego 
igranjem u Interu. Pritom ih uopće nije 
impresionirala činjenica da su u Zaprešiću 
(najčešće kroz posudbe) stasali mnogi 
hrvatski reprezentativci i kasnije zvijezde 
svjetskog nogometa, poput Modrića, 
Eduarda, ćorluke i Solde – konstatira 
Laljak. 

Čelnik Intera posredno ističe problem 
koncentracije igračke kvalitete u svega 
nekoliko klubova čime se sustavno 
urušavaju (manji) nogometni centri. A 
zajedno s njima i (šira) baza hrvatskog 
nogometa.

Stavove sa skupa u Sesvetama, Izvršni 
je odbor HNS-a doživio kao herezu. 
Sve zamisli sa skupa drugoligaša, čelnici 
hrvatskog nogometa ‘’spalili su na lomači’’. 
U sezoni 2019./20. Prva HNL će imati i 
dalje deset klubova, Druga HNL šesnaest, 
a treći će rang podržavati pet liga (umjesto 
dosadašnje tri), s 14 do16 klubova. 
- Evidentno je da moramo revidirati 
dosadašnji  sustav natjecanja. Do 
2020. moramo izraditi model koji će 
funkcionirati barem u četverogodišnjem 
razdoblju. Izvjesno je jedino da se neće 
mijenjati sustav natjecanja u Prvoj HNL. 
Sve niže razine mogle bi biti podložne 
promjenama. U idućih godinu dana 
moramo analizirati sve opcije i donijeti 

najbolje strateško rješenje za hrvatski 
nogomet. Pritom moramo uvažiti sve 
čimbenike koji utječu na to rješenje, od 
ekonomskih uvjeta do demografskih 
p rob lema –  i s t i če  p reds jedn ik 
Natjecateljske komisije HNS-a, Ante 
Vučemilović Šimunović.  

Hoće li upravo Druga HNL biti ishodište 
najvećih prijepora? Naime, ‘’liga 16’’ u 
drugoligaškom rangu i danas je na snazi. 
Međutim, iz natjecanja je razvidno kako u 
Drugoj HNL participira svega 14 klubova 
(uključujući i B momčadi Dinama, 
Hajduka i Osijeka). Ostali pretendenti 
za nastupanjem u drugoligaškom rangu 
natjecanja nisu dobili odgovarajuću 
licencu zbog neudovoljavanja potrebnih 
kriterija za ovu razinu konkurentnosti. 
Stoga se kao jedan od prijedloga za 
buduću Drugu HNL spominje i model 
sa (svega) deset klubova! Ne spominje 
se međutim mogućnost participiranja 
prvoligaških klubova sa svojim B 
momčadima. 

Prema aktualnom trenutku, Dinamo, 
Hajduk i Osijek imaju tretman spasitelja 
Druge HNL. Bez njih bi ionako okrnjeno 
natjecanje bilo posve devastirano. 
Posebice u kvalitativnom smislu budući 
da B momčadi ‘’spornih prvoligaša’’ 
drže pozicije pri vrhu drugoligaške 
konkurencije. 

No, uklanjanje prvoligaških moćnika iz 
Druge lige ima i – četvrtu dimenziju. Valja 
se, naime, prisjetiti kako je formula o B 
momčadima u drugom rangu natjecanja 
proizašla iz maksimirskog laboratorija. 
Operativno, ideju Zdravka Mamića u djelo 
je proveo tadašnji tehnički direktor HNS-a, 
Romeo Jozak. 

Izbacivanje B sastava Dinama, Hajduka 
i Osijeka iz Druge HNL moglo bi se 
dakle, protumačiti i kao – slabljenje 
utjecaja najmoćnijeg čovjeka hrvatskog 
nogometa. 

DOK SE STABILIZIRAO SUSTAV PRVE LIGE S DESET KLUBOVA, U NIŽIM STUPNJEVIMA VLADA 
POPRILIČAN NERED I RAZILAŽENJE KAKO BI TREBALO POSLOŽITI DRUGI I TREćI RAZRED 
HRVATSKOG NOGOMETA

Foto: NK Osijek



24

U ERI POVIJESNOG ISKORAKA HRVATSKOG NOGOMETA, SAVRŠENO SE UKLOPIO 
I DINAMOV EUROPSKI POHOD ZA RAZBIJANJE NEUGODNE TRADICIJE
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SA STILOM 
OTPUHANO
49 GODINA
EURO 
FRUSTRAcIJA

Pojavljivanje Halleyjevog kometa 
uočeno je još prije Kristovog 
rođenja. No, periodičnost njegovog 

ukazivanja konstatirana je tek početkom 
18. stoljeća. Posljednji put Halleyjev komet 
je opažen u veljači 1986. Ako ste propustili 
taj prirodni fenomen prije 33 godine, ne 
očajavajte, spomenuto nebesko tijelo 
ljudskom će oku ponovno biti dostupno. 
Prema astronomskim očekivanjima 
Halleyjev komet bi se trebao pojaviti oko 
2061. godine.

Društveni fenomeni obično su nešto 
učestaliji. Ali, ne nužno. Eto, navijačima 
Dinama ukazao se nogometni komet 
poslije 49 godina. Fenomen ‘’Dinamovog 
proljeća u Europi’’ obilježavao se tijekom 
mjeseca veljače na različite načine: 
organiziranjem izložbe, kino-projekcije, 
koncerta pa, i nogometom. 

U maglovito jutro, 13. veljače 2019. 
nogometaš i  D inama krenul i  su 
zrakoplovom za Češku. Ondje su dan 
kasnije odigrali utakmicu protiv Viktorije iz 
Plzena, u šesnaestini završnice Europske 
lige. 
- Uvjeren sam da ovo nije zadnja povijesna 
utakmica aktualne Dinamove momčadi 
– pomalo sarkastično kazao je Nenad 
Bjelica prije puta.

Trener Modrih aludirao je na detalj, koji 
se traumatično provlačio kroz povijest 
maksimirskog kluba 49 godina. Dinamo 
je, naime, posljednju europsku utakmicu 
(protiv njemačkog Schalkea), u proljetnom 
dijelu sezone odigrao 4. ožujka 1970. 
Između dvije proljetne utakmice Dinama 
u Europi natiskalo se točno 17.879 dana. 
Dakle, još 18 je nedostajalo do famoznih 
49 godina.

Budući da ova generacija Dinamovih 
nogometaša nema veze s tzv. svjetskim 
rekordom svojih prethodnika, nekako 
je bio razumljiv i drčan gard Dinamove 
momčadi u Plzenu. Ali, samo tijekom 
prvih 45 minuta.

VIKTORIJA S VIKTORIJOM
 Zagrepčani su taktički dominirali, 

odmaknuvši težište igre od svojih vrata, 
kontrolirali su igru i strpljivo dočekali 
prigodu za pogodak Olma u završnici 
prvog poluvremena. Nastavak je utakmice 
Dinamo međutim odigrao pomalo 
kalkulantski. A nakon dekoncentracije 
obrambenih igrača Modrih, češka je 
momčad utrpala hrvatskom prvaku dva 
naivna gola i stekla rezultatsku prednost 
pred uzvrat.

Zagrebački susret predstavljao je 
igru visokih uloga, između suparnika 
podjednake kvalitete. S uvjerenjem 
kako će o pobjedniku odlučivati detalji. 
Strategija Dinamovog stožera za uzvratnu 
utakmicu bila je poprilično predvidljiva: 
stvoriti permanentni pritisak na posljednju 
liniju češkog prvaka. Bilo je razvidno poslije 
90 minuta u Plzenu kako Viktoria teško 
može nadoknaditi izostanak stožernih 
obrambenih igrača. Trener Pavel Vrba u 
svega pet dana ostao je bez standardnog 
stoperskog tandema (Hejda i kapetan 
Hubnik).

Utakmica koju su Dinamovi navijači čekali 
gotovo pola stoljeća pretvorila se u veliko 
slavlje. Već u 15. minuti susreta Dinamo je 
fantastičnom akcijom trasirao put prema 
osmini finala Europske lige: Petković 
je odigrao petom u srce protivničkog 
šesnaesterca, Olmo je loptu propustio 
kroz noge, a Oršiću je preostala – 
egzekucija. Maksimir je eruptirao.
Feleričnost u igri posljednje linije češke 
momčadi Dinamo je optimalno iskoristio 
i s dva dodatna pogotka deklasirao 
Viktoriju. Maksimirske su tribine doživjele 
kolektivnu ekstazu! 

Premda u Dinamu izbjegavaju sintagmu 
– povijesna utakmica, dvoboj s Viktorijom 
iz Plzena bio je upravo to: povijesni 
ogled! Čak i matematički gledano. Od 
posljednje proljetne pobjede u Europi 
(davne 1967. kada je Dinamo i osvojio 
Kup velesajamskih gradova) prohujale su 
52 godine. Na ovim se prostorima i ratovi 
češće događaju.

Maksimirska je euforija značajno splasnula 
već narednog dana: ždrijeb osmine 

finala Europske lige Dinamu je udijelio 
lisabonsku Benficu.  

Dinamovo prokletstvo proljetnog 
izbivanja iz Europe trajalo je 49 godina. 
No, prokletstvo lisabonske Benfice 
traje još i duže. Od 1962.! Tada im je 
trener, Bela Guttman prorekao: idućih 
stotinu godina nećete osvojiti europski 
trofej! Ovu gnjevnu reakciju izazvali su 
čelnici portugalskog kluba nakon što 
su mađarskom Židovu odbili povisiti 
plaću. S Guttmanom je Benfica postala 
dvostruki prvak Europe (1961. i 1962.). 
U međuvremenu je Benfica izgubila 
čak osam finala (pet u Kupu prvaka i tri 
u Kupu UEFA-e)! Stoga se često titulira 
i kao najnesretniji klub u Europi. No, u 
osmini finala Europske lige nisu bili toliko 
nesretni. Izvukli su – Dinamo.

Nenad Bjelica uoči utakmice s Benficom 
sve je ovlasti prenio na pomoćnika mu 
Austrijanca Renea Pomsa. Bjelica je zbog 
incidenta u susretu s Viktorijom (pokušao 
je izbiti loptu iz ruke nogometašu češke 
momčadi kako bi njegovi igrači što prije 
izveli aut) dobio kaznu zabrane vođenja 
Dinamovog sastava u jednoj utakmici. 
Tako je najveći ogled u svojoj trenerskoj 
karijeri promatrao – iz gledališta. Bez 
mogućnosti da sudjeluje u vođenju 
momčadi. 

LJEPOTICA S BENFICOM U ZAGREBU
I bez Bjelice na klupi, Dinamo je tog 7. 
ožujka 2019. napravio još jedan povijesni 
iskorak na svom europskom putu. U 
Maksimiru su Modri pobijedili Benficu 
– 1:0. Momčad Dinama, koju je vodio 
stručnjak za obranu (Poms), odigrala je 
u defenzivnom smislu, besprijekornu 
utakmicu. Benfica, na glasu kao izrazito 
ofenzivna momčad, u Maksimiru je 
limitirana – na posjed lopte. I samo jednu 
šansu unutar 90 minuta. 

Tom je pobjedom nemalo profitirao i 
hrvatski nogomet. Osnaživši koeficijent, 
HNL se dočepao 15. mjesta na UEFA-
inoj rang-listi, što znači da će u sezoni 
2020./21. imati dva predstavnika u 
kvalifikacijama za Ligu prvaka te tri u 

Foto: bigwnews
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VAžNOST SURADNJE
U REGIJI

Sredinom ožujka u Sarajevu je 
održan regionalni sastanak 
partnerskih organizacija na 

inicijativu Sindikata profesionalnih 
fudbalera u BiH čiji su djelatnici bili i 
organizatori ovog sastanka. 
Suradnja s nogometnim sindikatima 
iz regije vrlo je važna jer nogometaši 
često igraju u klubovima iz upravo 
tih država, a cilj je da se zajedničkim 
aktivnostima doprinese rješavanju 

problema vezanih uz pravnu regulativu 
kako bi se poboljšao status igrača, ali i 
rad sindikata. 

Dvodnevnom sastanku nazočili su 
predstavnici nogometnih sindikata 
iz Republike Sjeverne Makedonije, 
Srbije, Crne Gore, Slovačke, Bosne 
i Hercegovine te Hrvatske čiji je 
predstavnik bio glavni tajnik, Mario 
Jurić.

Europskoj ligi! De facto pola HNL-a će 
u Europu!

Ali, tjedan dana kasnije, oni koji su 
željeli doživjeti čudo otišli su do Fatime. 
U Lisabonu čuda nije bilo. Gospa (od 
Svjetlosti) ponovno je spasila Benficu? 
Zagrepčani su triput dolazili na Estadio da 
Luz i uvijek im je Benfica – ugasila svjetlo. 
Niti u trećem pokušaju na stadionu Svjetla, 
Dinamo nije postigao pogodak! 

Benf ica  je  doduše ,  p lasman u 
četvrtzavršnicu Europske lige izborila 
tek nakon produžetaka. U 90 minuta 
Portugalci su tek sustigli Dinamovu 
prednost iz Maksimira – 1:0. No, u 
dodatnih pola sata još su dvaput pogodili 
mrežu Dominika Livakovića. Domaćinu su 
pripomogli i Dinamovi nogometaši: Gojak 
kod 0:2 nije pogodio zicer s pet metara, 
a Stojanović je isključen nakon prigovora.
Doživl jeni  epi log ne predstavl ja 
iznenađenje. Benfica ima kvalitetnije 
igrače, bogatiju tradiciju i bolji rejting. Ali, 
nakon proživljenih utakmica na Maksimiru 

i Luzu, ostaje dilema: je li priča mogla 
imati i drugačiji kraj?

Dinamo je stigao u Lisabon s minimalnom 
rezultatskom prednošću (1:0) i uvjerenjem 
kako ju može obraniti. Momčad hrvatskog 
prvaka najveći je dio utakmice provela 
u vlastitom šesnaestercu, stihijski se 
braneći od (pretežito loše organiziranih) 
portugalskih napada.  
Zagrepčanima je umnogome pomogao i 
domaći trener Bruno Lage, sastavom koji 

je započeo susret. U odsustvu ozlijeđenog 
Seferovića, izostavio je i dvojicu udarnih 
napadača (Jonas, Joao Felix). Lage je u 
špicu svoje formacije (4-4-2) postavio 
samo jednog napadača (19-godišnjeg 
Jotu). 

Tijekom 15 minuta stanke, u ad hoc 
analizi, Lage je uočio sve zablude vlastite 
taktike u prvom poluvremenu. Od početka 
nastavka, trener Benfice ubacio je dvojicu 
svježih igrača (Grimaldo, Jonas) i revidirao 
način igre svoje momčadi. Već nakon 
desetak minuta u drugom poluvremenu 
dalo se naslutiti kako gostujuća obrana 
neće izdržati pritisak domaćeg sastava. 
Dinamovi igrači gotovo nijednog trenutka 
nisu kontrolirali situaciju u zoni 20-30 
metara ispred Livakovićevih vrata. Stoga 
se doimalo kako lider Portugalske lige 
ima kontinuirani napad na suparnički 
šesnaesterac. Egzekucija uslijed Benficine 
nadmoći postala je pitanje trenutka. 
 
Pokazalo se kako je neigranje Ademija i 
Šunjića za Dinamovu igru predstavljalo 

preveliki hendikep. Moro nije uspijevao 
‘’zatvoriti rupe’’, a njegovu je agresivnost 
otupila i javna opomena (dobivena već u 
14. minuti susreta).

REALNOST POSRTAJA NA LUZU
Momčad Dinama, po svom je profilu i 
načinu igre – napadačka. Nažalost, to smo 
mogli uočiti tek u drugom produžetku 
susreta, pri vodstvu domaćina – 2:0. 
Posljedično, dala se naslutiti i ranjivost 
posljednje linije Benfice. Dinamo je s 

igračem manje u završnih 15 minuta 
(nakon što je prethodnih 105, s 11-oricom, 
proveo – ‘’u mišjoj rupi’’) kreirao dvije 
vrlo izgledne prilike (Gojak, Atiemwen). 
Izostala je međutim realizacija...

Tako je poslije nepunih 49 godina 
završila Dinamova proljetna priča. U 
Europi. Zanimljivo da međunarodne 
obveze hrvatskog prvaka nisu uopće 
kolidirale sa zbivanjima u HNL-u. Vještim 
rotacijama Bjelica je svakog trenutka imao 
na dispoziciji 25 spremnih nogometaša. 
Praktički je formirao dvije različite 
momčadi: sastav za Europu ostvario 
je povijesni uspjeh, ali i onaj za lokalne 
potrene odradio je respektabilan posao. 
Nakon tri kruga prvenstva Dinamo je 
dosegao 20-ak bodova prednosti pred 
progoniteljima.

Medijske spekulacije o statustu trenera 
Bjelice, otklonio je on sam. Tvrdnjom kako 
smatra privilegijom voditi momčad poput 
Dinamove. A uz sportska ostvarenja, 
maksimirski je klub stekao i financijsku 
stabilnost. Od UEFA-e je hrvatski prvak 
uprihodio 14 milijuna eura, dobit od 
poslovanja u 2018. iznosi gotovo 10 
milijuna eura, a na račun pristižu i rate 
za šestoricu igrača (Benković, ćorić, 
Sosa, Soudani, Hodžić i Fiolić), koje je 
Dinamo prošlog ljeta prodao za 37,5 
milijuna eura. Dinamo je praktički ‘’pokrio’’ 
godišnji budžet od 30-ak milijuna eura. 
Uz napomenu kako u svlačionici nema 
igrača koji ultimativno želi napustiti klub. 
Stoga je pomalo nejasna poslovna odluka, 
koju Dinamo najavljuje posredstvom 
sklonih mu medija, kako će ovoga ljeta 
prodati samo jednog igrača, najvjerojatnije 
(ako dobije 25 milijuna eura) – Danija 
Olma. 

Upravo je mladi Katalonac bio u epicentru 
svih Dinamovih uspjeha ove sezone. 
Transferiranje najboljeg igrača u trenutku 
kada ne postoji faktor ‘’neminovnosti 
prodaje’’ (niti igrač želi napustiti Maksimir), 
indirektno ukazuje na jedan od razloga 
zbog kojih je maksimirski klub čekao 49 
godina kako bi povezao dvije europske 
utakmice u proljetnom dijelu sezone.  
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